

JEAN DE LANGEAC

LETTERS AND PAPERS

Edition, commentary and notes
by
Jan PENDERGRASS



DROZ

648 p.
978-2-600-01955-2

Jean de Langeac, homme d'Eglise originaire d'Auvergne, était à l'époque de François I^{er} un diplomate de premier plan et jouissait d'une bonne réputation internationale. Ayant inauguré sa carrière politique comme conseiller au Parlement de Toulouse en 1511, il fut nommé, aux alentours de 1516, à l'office de maître des requêtes de la maison royale et eut par la suite ses entrées au Grand Conseil du roi. Entre 1516 et 1541, il remplit pas moins de seize missions diplomatiques à l'étranger, notamment au Portugal, en Pologne, à Venise, en Suisse, en Ecosse, en Espagne, à Ferrare, en Angleterre et à Rome. Etienne Dolet, ancien secrétaire à l'ambassade de France à Venise et auteur d'un traité *Sur la fonction d'ambassadeur*, le tint pour un modèle hors pair de tous ceux qui pratiquent la diplomatie. Tout en étant abbé de monastères richement dotés, Langeac fut successivement aussi évêque d'Avranches et de Limoges et joua en matière de gouvernance ecclésiastique un rôle à la fois discret et ferme. Cette première édition de ses *Lettres et Papiers* réunit missives diplomatiques actives et passives, discours, rapports de mission, divers écrits protocolaires et comptables, mémoires juridiques, certificats de tonsure et autres échantillons de littérature administrative. Ainsi illustre-t-elle non seulement l'orientation générale de la diplomatie française des premières décennies du XVI^e siècle, en particulier à l'égard de l'Italie, mais elle met en évidence aussi les formalités administratives courantes incombant aux officiers de la couronne et membres du clergé de l'époque.

Jean de Langeac, a French clergyman from Auvergne, was a prominent diplomat of international stature during the reign of King Francis I of France. He began his political career as a councilor in the Parliament of Toulouse in 1511 and, sometime around 1516, received appointment to the office of royal master of requests and, soon afterward, to the king's Grand Council. Between 1516 and 1541, he performed no less than sixteen diplomatic missions to foreign states, including Portugal, Poland, Venice, Switzerland, Scotland, Spain, Ferrara, England and Rome. Etienne Dolet, a former secretary at the French embassy in Venice and author of a treatise On the Office of Ambassador, considered him an unparalleled model for all who engage in diplomacy. As a member of the Church, Langeac also administered well-endowed monasteries and served successively as bishop of Avranches and Limoges, whereby he assumed in matters of ecclesiastical governance a discreet, yet assertive role. This first edition of his Letters and Papers includes active and passive diplomatic correspondence, orations, mission reports and a variety of administrative documents ranging from financial records and form letters to certificates of tonsure. Its pages not only illustrate the general orientation of French foreign diplomacy during the early sixteenth-century, in particular with regard to Italy, but also afford insight into many of the mundane administrative duties incumbent on French royal officers and clergymen of that era.

Table of contents

Abbreviations

Introduction

Acknowledgments

Chronological Table

Travel for Church and State, 1511-1541

Letters and Papers

Bibliography

Manuscripts

Printed material (Early Modern, Modern and Contemporary)

Index of Proper Names

Bulletin de commande / *Order Form*

A retourner par courrier, e-mail ou fax à/
Please return by mail, e-mail or fax to:

Librairie Droz S.A.
11, rue Firmin-Massot
C.P. 389
CH-1211 GENÈVE 12
fax : +41.22.347.23.91
e-mail : droz@droz.org

Nom / <i>Name</i> :
Adresse / <i>Address</i> :
Code postal / <i>ZIP Code</i> Ville / <i>City</i> : <input type="text"/> <input type="text"/> <input type="text"/> <input type="text"/> <input type="text"/>
Pays / <i>Country</i> :
e-mail :@.....

- Je commande / *I order*: Jean de LANGEAC, ***Letters and Papers***, édition, commentary and notes by Jan Pendergrass
648 p., br. / Prix / *Price*: **98 CHF / 89 € TTC France**

Titre / <i>Short Title</i>	ISBN	Prix / <i>Price</i>	Qt	Total
<i>Letters and Papers</i>	978-2-600-01955-2	98 CHF 89 € TTC France		
Frais de port / <i>H & S costs</i> : pour un livre / <i>for one book</i>				9 CHF / 10 €
pour chaque livre supplémentaire / <i>for each additional book</i>				3 CHF / 3 €
Total				

Frais de port offerts aux particuliers en France et en Suisse jusqu'au **15 mai 2016**.
Free postal charges for individuals until the 15th of May, 2016 in France and Switzerland.
Pour le reste du monde, contacter le service client à l'adresse suivante: droz@droz.org
For the rest of the world, please contact the customer service to the following address:
droz@droz.org

- Je désire recevoir une facture pro forma / *Please send me a pro forma invoice.*
 Veuillez débiter ma carte / *Please charge my credit card* (Visa, Eurocard/Mastercard)

Nom / *Name* :

Carte / *Card n°* :

Cryptogramme / *Digit security code* : Date d'expiration / *Expiry date* : /

Signature (Obligatoire / *Required*):